

Sébastien Roux

Sociologist, CNRS
CESSP
(CNRS – EHESS – Université Paris 1)
190-198, avenue de France
75013 Paris

Sebastien.Roux@cse.cnrs.fr

February 2012

CURRENT SITUATION

CNRS Researcher (CR2), CESSP

PRIMARY RESEARCH INTERESTS

Gender, sexuality and intimacies; children policies; juvenile delinquency and deviance control; anthropology of globalization.

EDUCATION AND DEGREES

October **2009: PhD in Sociology, EHESS (Paris)**. Dissertation: “Les économies de la prostitution. Sociologie critique du tourisme sexuel en Thaïlande” [“The Economies of Prostitution. Critical Sociology of Sex Tourism in Thailand”]. Advisor: Didier Fassin. Dissertation committee: Michel Bozon, Saskia Cousin, Yves Goudineau, Rose-Marie Lagrave, Lilian Mathieu. Highest honors.

2004: **Master in Social Sciences** (“Diplôme d’études approfondies”), ENS-EHESS (Paris). Advisor: Gérard Mauger. Highest honors.

2003: **Master in Political science**, Institut d’Études Politiques de Paris (Sciences Po). *Cum Laude*.

AWARDS AND FELLOWSHIPS

2010 - 2011: Post-doctoral fellowship of the European Research Council.

2010: Special Mention of the Paris City Prize for a PhD on gender issues.

2006 - 2007: IRASEC, Bangkok. Visiting Research Fellow (*Lavoisier Grant* from the French Ministry of Foreign Affairs & *Aires Culturelles Grant* from the French Ministry of Education).

TEACHING EXPERIENCE

- 2010 – 2011 Université Sorbonne-Nouvelle (Paris 3).
Sociology and anthropology of tourism (graduate course)
- 2009 – 2010 Université de Versailles Saint Quentin en Yvelines (UVSQ)
Sociology and anthropology of tourism (graduate course)
- 2007 – 2009 *University of Paris North* .
Sociology of Health, Introduction to Social Sciences, Research Methods
(undergraduate course)
- 2004 – 2006 *University of Versailles - Saint Quentin en Yvelines, (112 hours)*.
Quantitative Methods, Introduction to Social Sciences (undergraduate course)

PUBLICATIONS

Book:

- (1) 2011, *No money, no Honey. Economies intimes du tourisme sexuel en Thaïlande*, Paris, La Découverte.

Editorships of special issues:

- (2) 2011, « Désir(s) d'ailleurs », Special issue of *Genre, sexualité et société*, n°5. Co-edited with Bertrand Réau.
- (3) 2011, « Géopolitique du sexe », Special issue of *L'Espace Politique*, n°14. Co-edited with Marianne Blidon.
- (4) 2010, « Egologie », Special issue of *Genre, sexualité et société*, n°4. Collective publication.

Peer-Reviewed Articles:

- (5) 2010, « Patpong, entre commerce et sexualité. Ethnographie du tourisme sexuel », *EspacesTemps.net* (<http://www.espacestemp.net/document8075.html>)
- (6) 2009, « De quelques dynamiques contemporaines en anthropologie du tourisme francophone », *Cahiers d'études africaines*, n°193, pp. 595-602.
- (7) 2009, « "On m'a expliqué que je suis gay". Tourisme, prostitution et circulation internationale des identités sexuelles », *Autrepart*, n°49, pp. 31-46.
- (8) 2009, « L'initiation. Entretien avec un client de la prostitution », *Genre, sexualité et société*, n°2. (<http://gss.revues.org/index1237.html>)

- (9) 2008, « La menace touristique. La Thaïlande face à "l'importation" du sida », *Civilisations*, n°57 (1-2), pp. 155-170.
- (10) 2007, « Importer pour exister. Empower et le travail sexuel en Thaïlande », *Lien Social et Politiques*, n°58, pp. 145-154.

Other Articles:

- (11) 2010, Compte rendu de thèse: « Les économies de la prostitution. Sociologie critique du tourisme sexuel en Thaïlande », *Mondes du tourisme*, n°2.
- (12) 2009, « Le savant, le politique et le moraliste. Historiographie du tourisme sexuel en Thaïlande », *A Contrario*, n°11, pp. 28-43.

Contributions to Edited Books:

- (13) 2012, « Les larmes de Fon. Le sujet de l'échange économique-sexuel », in Broqua Christophe, Deschamps Catherine et Kraus Cynthia (eds.), *L'échange économique-sexuel*, Paris, EHESS, *forthcoming*.
- (14) 2012, « "On n'est pas gênées". La compassion à l'épreuve du tourisme sexuel en Thaïlande », in Fassin Didier et Eideliman Jean-Sébastien (eds.), *Economies morales contemporaines*, Paris, PUF, *forthcoming*.
- (15) 2010, « La transparence du voile. Critique de l'anonymisation comme impératif déontologique », in Laurens Sylvain et Neyrat Frédéric (eds.), *Enquêter de quel droit ? Menaces sur l'enquête en sciences sociales*, Bellecombe en Bauges, Le Croquant, 2010, pp. 137-151.
- (16) 2010, « Thaïlande. La naissance d'une cause : la lutte contre le tourisme sexuel impliquant des enfants des années 1980 à nos jours », in Blanchard Véronique, Révenin Régis & Yvorel Jean-Jacques (eds.), *Jeunes, jeunesse et sexualité : 19e-21e siècles*, Paris, Autrement, pp. 280-288.
- (17) 2007, « Durkheim », « Mauss », « Pouvoir » et « Rapport de force », in Cazier Jean-Philippe (eds.), *Abécédaire de Pierre Bourdieu*, Paris, Sils Maria.
- (18) 2007, « La FIAC ou l'art de vendre. Etude d'une médiation entre commerce et culture », in Mauger Gérard (eds.), *Droits d'entrée. Modalités et conditions d'accès aux univers artistiques*, Paris, Editions de la MSH, pp. 131-155.

Translations:

- (19) 2011, Scheper-Hughes, Nancy, « The Primacy of the Ethical. Propositions for a Militant Anthropology », in *Current Anthropology*, 36 (3), 1995, p. 409-440. Extracts translated in Fassin Didier & Lézé Samuel (eds.), *La Question Morale en Anthropologie*, Paris, PUF, *forthcoming*.
- (20) 2011, Rosaldo, Michelle Z., « The Shame of Headhunters and the Autonomy of Self », in *Ethos*, 11 (3), 1983, p. 135-151. Extracts translated in: Fassin Didier & Lézé Samuel (eds.), *La Question Morale en Anthropologie* Paris, PUF, *forthcoming*.
- (21) 2011, Simon, Gregory, « The soul freed of cares?: Islamic prayer, subjectivity, and the contradictions of moral selfhood in Minangkabau, Indonesia » in *American Ethnologist*, 36 (2), 2009, pp. 258-275. Extracts translated in: Fassin Didier & Lézé Samuel (eds.), *La Question Morale en Anthropologie*, Paris, PUF. *forthcoming*
- (22) 2010, Stoler, Ann Laura, « Educating Desire in Colonial Southeast Asia: Foucault, Freud and Imperial Sexualities » in Manderson, Lenore & Jolly, Margaret (eds.), *Sites of Desire/Economies of Pleasure in Asia and the Pacific*, Chicago, University of Chicago Press, 1997, pp. 27-47. Translated in: *Genre, sexualité et société*, n°3

Book Reviews:

- (23) Pattieu, Sylvain, *Tourisme et travail. De l'éducation populaire au secteur marchand (1945-1985)*, Paris, Presses de Sciences Po, 2009. Reviewed in *Revue française de sociologie*, *forthcoming*.
- (24) Martial, Agnès (eds.), *La valeur des liens. Hommes, femmes et transactions familiales*, Toulouse, Presses Universitaires du Mirail, 2009. Reviewed in *L'Homme*, n°195-196.
- (25) Kelly, Patty, *Lydia's Open Door: Inside Mexico Most Modern Brothel*, Berkeley, University of California Press, 2008. Reviewed in *Genre, sexualité et société*, n°3, 2010.
- (26) Boellstorff, Tom, *A Coincidence of Desires: Anthropology, Queer Studies, Indonesia*, Durham, Duke University Press, 2007. Reviewed in *Anthropologie et Sociétés*, n°33 (1), 2009.
- (27) Cerwonka, Allaine & Malkki, Liisa, *Improvising Theory: Process and Temporality in Ethnographic Fieldwork*, Chicago, University of Chicago Press, 2007. Reviewed in *Social Anthropology/Anthropologie Sociale*, n°16 (3), 2008.
- (28) Gutmann, Matthew, *Fixing Men: Sex, Birth Control, and AIDS in Mexico*, Berkeley, University of California Press, 2007. Reviewed in *Anthropologie et Sociétés*, n°32 (1-2), 2008.

- (29) Cefai, Daniel, *L'enquête de terrain*, Paris, La Découverte, 2003. Reviewed in *Ethnologie Française*, n°111 (3), 2007.
- (30) Fassin, Didier & Memmi, Dominique (eds), *Le Gouvernement des corps*, Paris, EHESS, 2004. Reviewed in *Genèses*, n°62, 2006.

Presentation and given papers (selection):

- (31) 2011, « Juvenile Delinquency and the "Sociological Excuse": When Social Workers Resist to the Objectification of Inequalities In Contemporary France », Atelier "The Politics of Legal Representation: Ethnographic Perspectives", *American Anthropological Association Meeting*, november 2011, Montréal.
- (32) 2011, « "Les violeurs, j'ai du mal". Les professionnels de la PJJ face à la délinquance sexuelle ou les contradictions de la justice des mineurs », *Association Française d'Ethnologie et d'Anthropologie (AFEA)*, september 2010, Paris.
- (33) 2011, « La lutte contre la prostitution touristique en Thaïlande. Subjectivation et mondialisation des questions sexuelles », *Réseau Asie Meeting*, september 2010, Paris.
- (34) 2010, « Tourisme et prostitution à Patpong, Bangkok. Organisation socio-spatiale d'un "quartier rouge" », *International Workshop 15 ans après Mapping Desire: où sont les géographies critiques des sexualités ?*, june 2010, Paris.
- (35) 2010, « No money, no honey!. Économie affective de la prostitution touristique en Thaïlande », *International symposium Transactions sexuelles*, may 2010, Lausanne.
- (36) 2009, « Tourism-oriented Prostitution Between Feelings and Business: A Case Study from Bangkok, Thailand », *Workshop "Gender, Sexuality and Citizenship"*, *American Anthropological Association Meeting*, december 2009, Philadelphia.
- (37) 2009, « The making of moral elite: Thailand and the internationalization of feminism », *International Workshop The Elite: Power Structures, Authority, and Legitimacy in Contemporary Societies*, *DIIS – Danish Institute for International Studies*, june 2009, Copenhagen.
- (38) 2008, « La compétence sexuelle. Réflexions sur la politique thaïlandaise de lutte contre le 'tourisme sexuel' », *Association Internationale des Sociologues de Langue Française*, july 2008, Istanbul.
- (39) 2007, « Love & Affection in Tourism-Oriented Prostitution. Lessons from the field », *Social Science Seminar*, Kyoto University - Bangkok Liason Office, july 2007.

LANGUAGES

French: Native speaker.

English: Fluent – Reading, writing and speaking.

Spanish: Fluent – Reading and speaking; moderate – writing

Thai: Moderate – Reading, writing and speaking

OTHER ACADEMICS ACTIVITIES (SELECTION)

Editorial activities:

Editorial co-director of the e-journal *Genre, sexualité et société* (<http://gss.revues.org>)

Organization of Conferences, Workshops, and Seminars:

2011 - 2012: Organization of the monthly seminar *Mineur-e-s en situation de justice*, PJJ.

2012: Co-organization of the International symposium *Penser l'Etat avec Pierre Bourdieu* ; Collège de France, Paris, January 23.

2009 - 2011 : Co-organization of the monthly seminar *La dimension sexuée du processus d'enquête : Genre, sexualité et réflexivité*, Paris, EHESS.

2010 : Co-organization of the International symposium *Transactions sexuelles*, University of Lausanne, Lausanne, May 27-29.